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با پیوســتن علــی دایی، خــدادداد عزیزی و کریــم باقری در اواخــر دهه نود 
میلادی به بوندس لیگای آلمان موج مهاجرت بازیکنان ایرانی به ســطح اول 
فوتبال اروپا آغاز شــد. موجی که موجب شــد ایران در سال های بین ۲۰۰۰ تا 
۲۰۱۰ بیشــترین تعداد لژیونر را در میان تیم های آســیایی داشــته باشد و به 
نوعی سرمشــق این تیم ها باشــد. زمانی شــمار بازیکنان ما در اروپا به اندازه 
یک تیم ملی بود و درخشــش و حضور آن ها در تیم هایشــان بــه حدی بود که 
مثــلا بازی های بازیکنی چون رضا ترابیان در اســتاندارد لیگ بلژیک چندان 

به چشــم هــواداران نمی آمد. حــالا اما 
اوضــاع عوض شــده و فوتبــال ضعیفی 
مثل چین از ما در ترانسفر بازیکن به اروپا 
موفق تر اســت. از پیشــرفت حریفانمان 
هم کــه بگذریم به نظر حــد و اندازه های 
ما خیلی کوچک تر شده است. اتفاقی که 
روز گذشــته و با انتقال احسان حاج صفی 
به بوندس لیگای دو اتفاق افتاد. بهترین 
بازیکــن دو فصــل اخیر فوتبــال ایران و 
پدیده چند ســال پیش فوتبــال ما در حد 
تیم ســیزدهم بوندس لیگای دو اســت. 
همــه آن هایی که فوتبال ایــران را دنبال 
می کنند معتقدند احسان حاج صفی یکی 
از بهترین هــای لیــگ فوتبال مــا بوده و 
نقش موثری در قهرمانی های ســپاهان 
داشته اســت. این بازیکن چپ پا از ارکان 
اساســی تیم کارلوس کی روش هم بود و 
هســت. اما همه این خوبی هــا منکر این 
واقعیت تلخ نیســت که فوتبال ما در یک 
پسرفت تاریخی به حدی رسیده که ستاره 
لیگش بعد از چند سال تلاش و تقلا برای 
لژیونر شدن سرانجام سر از تیم سیزدهم 

لیــگ دوی آلمان در می آورد. البته اگر به لیســت لژیونرهای الان   نگاه کنیم 
غیر از علیرضا جهانبخش که گل سرســبد آن هاســت باقــی چندان وضعیت 
خوبی ندارند؛ یا در تیم  ناشــناخته ای در لیگ یونان بــازی می کنند یا در لیگ 
دوی انگلستان نیمکت نشــین هستند. با این حساب شاید به راستی و درستی 
حرف های کارلوس کی روش پی ببریم که سطح لیگ ایران را افتضاح می داند 

و در مسابقات لیگ خوابش می برد.

احسان سرانجام پرید
احسان حاج صفی ۲۵ساله خیلی زودتر از این ها می توانست لژیونر شود اما نگاه 
غالبی که بازیکنان ایرانی را اســیر خود کرده مانع شد تا او دست به این کار بزند. 
با این حال در همه این ســال ها خصوصا بعد از جام جهانی و حضور حاج صفی 
در پیراهن تیم ملی این اشتیاق بیشتر و بیشــتر شد تا اینکه با یک سال وقفه او 
سرانجام با لیگ ایران و پیراهن سپاهان خداحافظی کرد. سال پیش بود که خبر 
 رســید احسان حاجی صفی در آستانه لژیونر شدن اســت. البته آن زمان بیشتر 
درمورد لیگ انگلیس خبر می رسید و اینکه حاجی صفی قرار است به لیگ جزیره 

برود اما در نهایت این انتقال صورت نگرفت. این فصل هم با خبرهای اینچنینی 
شــروع شد و در همان ابتدای بازی ها خبر  رسید که احسان حاجی صفی از یک 
تیم آلمانی پیشنهاد دارد و قرار است به زودی راهی اروپا شود. به خاطر اتفاقات 
فصل گذشته خیلی ها این مســئله را جدی نمی گرفتند و فکر می کردند باز هم 

همه چیز منتفی می شود اما این بار واقعا قضیه فرق می کرد.
احســان حاجی صفی بعــد از اینکــه ۲ گل به ســایپا زد، با هواداران ســپاهان 
خداحافظــی کرد و به آلمــان رفت. طولی نکشــید که خبر رســید این بازیکن 

ملی پوش با باشــگاه FSV فرانکفورت قرارداد رسمی امضا کرد. با تیمی که در 
بوندس لیگای ۲ حضور دارد و فصل گذشــته خطر ســقوط به دسته پایین تر را 
پشت سر گذاشت. شگاه FSV فرانکفورت در سال ۱۸۹۹ تاسیس شد و در واقع 
قدمتی ۱۱۶ ســاله دارد. این باشگاه اگرچه هیچ وقت حضور در بوندس لیگای 
یک را تجربه نکرده اما عناوین جالبی دارد که به سال های خیلی دور برمی  گردد. 
این تیم در ســال ۱۹۲۵ نایب قهرمان آلمان شده. چند سال بعد و زمان جنگ 
جهانی دوم قهرمانی جنوب آلمان را به دســت آورد که البته این عنوان به سال 
۱۹۳۳ و به ۸۲ ســال پیش برمی گردد. تیم FSV فرانکفورت در سال ۱۹۷۵ تا 
۱۹۸۰ هم در بوندس لیگای ۲ حضور داشــت اما بعد از آن ســقوط کرد و چند 
سالی از این سطح رقابت ها دور بود. به این ترتیب سال ۲۰۰۸ به بوندس لیگای 
۲ برگشت که تا الان، یعنی حدود ۹ سال است که این حضور را تداوم بخشیده.

امیر شــاپورزاده یکی از بازیکنــان ایرانــی FSV فرانکفورت بود که در ســال 
۲۰۰۸-۲۰۰۷ در این باشــگاه فعالیت داشت. شاپورزاده در این باشگاه شرایط 
خوبی داشت اما با پیشنهاد استیل آذین به ایران آمد که با ناکامی این تیم، لیگ 
کشورمان را ترک کرد و به کیکرز اوفنباخ رفت. دیگر ایرانی FSV فرانکفورت، 

شخصی به اسم بهنام طیبی است. شاید تا به حال کسی نام او را نشنیده باشد یا 
به خاطر شباهت اسمی به یکی از کشتی گیران کشورمان این نام برایشان آشنا 
باشد اما بهنام طیبی یکی از بازیکنان ســابق FSV فرانکفورت بود. طیبی که 
بزرگ شده فرانکفورت است در تیم های پایه با FSV فرانکفورت بود و در نهایت 
به تیم اصلی رســید اما قبل از آنکه بتواند برای این تیم خودنمایی کند، مصدوم 
شد و برای همیشــه فوتبال را کنار گذاشت. به این ترتیب او جذب باشگاه شد و 
الان به عنوان حسابدار در FSV فرانکفورت مشغول به کار است. به این ترتیب 
احسان حاجی صفی ســومین ایرانی این 
باشگاه خواهد بود که می خواهد برای این 

تیم خودنمایی کند.
سایت باشگاه FSV فرانکفورت آلمان در 
گزارشــی به انتقال احســان حاجی صفی 
هافبک ملی پوش ایران به این تیم اشــاره 
کــرده. در این گــزارش آمده: »احســان 
حاجی صفــی کــه یکــی از باتجربه ترین 
بازیکنان جوان لیگ برتر بود، با قراردادی 
۳۰ ژوئــن ۲۰۱۷ به فرانکفورت پیوســته 
است. این هافبک ۲۵ ساله می تواند هم به 
عنوان هافبک چپ و هم به عنوان مدافع 
کناری برای تیمش بــه میدان برود. او که 
به همراه سپاهان توانسته سه بار قهرمان 
ایران شــود، ۶۹ بازی ملــی دارد و علاوه 
بر ســپاهان در تیــم تراکتورســازی ایران 
هم حاضر بود کــه در ۱۰۰ بازی برای این 

باشگاه ۹ گل به ثمر رسانده.«
اورال ســرمربی فرانکفــورت  تومــاس 
در مصاحبــه ای کــه با ســایت باشــگاه 
FSV فرانکفورت داشــت، درباره انتقال 
حاجی صفی به این تیم گفت: »احســان 
یک بازیکن با تجربه بین المللی بالاست که سابقه خوبی در لیگ ایران دارد و در 
جام جهانی اخیر هم برای تیم ملی ایران بازی کرد. او با وجود سن کمی که دارد 
تجربه ملی بالایی دارد و تیم ما با وجود او می تواند در جناح چپ نقاط ضعف خود 
را برطرف کند. البته با توانایی های بالایــی که او دارد می توانیم در خط هافبک 

هم استفاده های مختلفی از او بگیریم.«
ضور حاجی صفی در تیم آبی پوش FSV فرانکفورت بازتاب های مختلفی داشته 
و ســایت کیکر آلمان هم که مهم ترین منبع خبری این کشور به شمار می رود، 
در صفحه اول خود به این انتقال پرداخته و اعلام کرده این بازیکن ۲۵ ســاله از 

ایران به فوتبال کشور قهرمان جهان منتقل شده.
بنا بر گزارش کیکــر حاجی صفی تا ســال ۲۰۱۷ با فرانکفورت قرارداد بســته 
اســت. در گزارش کیکر به بازی های حاجی صفی در جام جهانی اشاره شده و 
 FSV این بازیکن دفاع چپی با توانایی های بیشتر و رو به رشد توصیف شده. تیم
فرانکفورت، هاینریش اشــمیتکال دفاع چپ خود را از دســت داده و بنابراین 
حاجی صفــی از هفته آینده و در بــازی مقابل هرتابرلیــن در نقش دفاع چپ به 

میدان خواهد رفت.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

پنجمین دوره مسابقات 
سافت بال بانوان قهرمانی 
کشور - گرگان

تیتر دو

بابک: تکرار عنوان 
قهرمانی در لاس وگاس 

سخت است
مدیر تیم های ملی کشــتی فرنگی بــا بیان این که 
تکرار عنــوان قهرمانــی در مســابقات جهانی کار 
سختی اســت، گفت: همین که بتوانیم در بین سه 
تیم اول دنیا قرار بگیریم، افتخار بزرگی را به دست 
آورده ایم. حسن بابک درباره آخرین وضعیت نفرات 
ملی پوش کشــتی فرنگی ایران در آستانه اعزام به 
مسابقات جهانی، اظها ر کرد: در ۵۹ کیلوگرم حمید 
ســوریان را داریم که بهتریــن گزینه ما در این وزن 
اســت. امیدوارم که او بتواند با کسب مدال طلا بار 
دیگر شایســتگی هایش را به اثبات برساند. همین 
طور قاســم رضایی در وزن ۹۸ کیلوگرم می تواند به 
عنوان یک کشتی گیر باتجربه دیگر دومین طلایی 
ایران باشــد. وی با اشــاره به حضور سعید عبدولی 
در وزن ۷۵ کیلوگرم گفت: عبدولی ســابقه کسب 
مدال طلای جهــان در وزن ۶۶ کیلوگرم را دارد و 
با توجه به اینکه مدتی از اردوها و مســابقات به دور 
بود، تمام هــم و غم ما این بود کــه او را به موقع به 
مسابقات جهانی برسانیم. خو شبختا نه او از شرایط 
خوبی برخوردار اســت و ان شــا ء الله او نیز یکی از 
مدال آوران ما در این مسابقات خواهد بود. در وزن 
۸۰ کیلوگرم هم یوســف قادریان جوان را در اختیار 
داریم که بــرای اولین بار راهی مســابقات جهانی 
می شود. او بســیار جویای نام است و از لحاظ فنی 
در ســطح بالایی قــرار دارد. مطمئنــا قابلیت های 
بالایی دارد و اگر خدا کمک کند و اشتباهی نداشته 
باشد، رســیدن او به مدال دور از دسترس نیست. 
بابــک در پایان دربــاره پیش بینی خــود از امکان 
تکرار قهرمانی کشــتی فرنگی ایران در مســابقات 
جهانی گفت: مطمئنا به امیــد قهرمانی به آمریکا 
می رویــم؛ هر چنــد کار ســختی اســت. هیچگاه 
نمی تــوان بــا اطمینان گفت کــه صددرصد موفق 
می شویم. همین افتخار که بتوانیم در بین سه تیم 
اول دنیا باشیم بســیار مهم است. هیچ تیمی حتی 
روسیه همواره بر ســکوی نخست دنیا قرار نداشته 
است. ما با توجه به پتانسیلی که در تیم وجود دارد، 
مطمئنا می توانیم یکی از تیم های خوب مسابقات 

جهانی باشیم.

خانه نشینی دو ماهه هافبک رم
هافبک هلندی جالوروسی به خاطر عمل جراحی که 
روی زانویش انجام می دهد، حداقل نمی تواند تا دو ماه 
دیگر در ترکیب تیمش به میدان برود. کوین استروتمن 
که فصل گذشته را نیز به خاطر آســیب دیدگی زانو از 
دســت داده بود و پیش بینی می شــد در فصل جاری 
برای رم به میدان برود، بار دیگر مجبور است زانویش را 
جراحی کند. به همین دلیل، او نمی تواند حداقل تا دو 
ماه دیگر برای جالوروسی به میدان برود. استروتمن در 
این زمینه گفت: در بسیاری از رسانه ها درمورد بازگشت 
من به ترکیب رم صحبت  شده است. متاسفانه به خاطر 
ضعفی که اکنون در پایم احساس می کنم، نمی توانم در 
سطح نخست فوتبال به میدان بروم. در طول هفته های 
گذشــته با چند پروفســور و متخصص در سراسر دنیا 
مشورت کردم. اکنون مجبور هستم بار دیگر لیگامنت 
پایم را بــار دیگر جراحی کنم تا بتوانــم در آینده باز هم 
فوتبال بازی کنم. این بازیکن هلندی در ادامه اظهار 
کرد: از اینکه نمی توانم در ترکیب رم و تیم ملی فوتبال 
هلند به میدان بروم، خیلی ناراحتم. تمام تلاشــم را به 

کار می گیرم تا بتوانم هرچه زودتر به میادین بازگردم.

 رئال منتظر دخالت فیفا 
در قضیه دخیا

باشگاه رئال مادرید تاکید کرده است مدارک داوید دخیا 
را یــک دقیقه پیش از پایان نقــل و انتقال های فوتبال 
دریافت کرده و منتظر دخالت فیفا در این قضیه است. 
سران باشــگاه رئال مادرید همچنان امیدوارند بتوانند 
داوید دخیا را به تیمشــان ببرند. بر اساس اعلام رادیو 
کادناسر، رئالی ها تمامی مدارک مربوط به انتقال دخیا به 
تیمشان را از باشگاه منچستریونایتد در ساعت ۲۳:۵۹ 
دقیقه دریافت کرده اند که درســت پیش از پایان نقل و 
انتقال های فوتبال در اروپا بوده است. این در حالی است 
که شب گذشــته اعلام شد مدارک دخیا در ساعت ۲۸ 
دقیقه بامداد به دفتر باشگاه رئال مادرید رسیده است. 
باشگاه رئال مادرید به استناد همین مسئله، می خواهد 
فیفا در این زمینه وارد عمل شود تا آن ها مدارکشان را ارائه 
کنند. مادریدی ها می گویند که از نظر فیزیکی برایشان 
مقدور نبوده است که مدارک را پیش از ساعت ۱۲ شب به 
فدراسیون فوتبال اسپانیا بفرستند و برخی از کارها را بعد 
از نیمه شب انجام داده اند. امروز مادریدی ها قصد دارند 
به فیفا ثابت کنند که کارهای مربوط به این انتقال، پیش 
از پایان مهلت نقل و انتقال ها بوده تا بتوانند هرطور شده، 
دخیا را به سانتیاگو برنابئو ببرند. در هر حال، فدراسیون 
فوتبال اسپانیا باید حرف آخر در این زمینه را بزند. سران 
این فدراسیون معتقدند دخیا پیش از پایان فصل نقل و 
انتقال ها به عنوان بازیکن رئال مادرید معرفی نشده و 

این رای نیز قطعی است.

چیچاریتو در لورکوزن
روز پایانی فصل نقل و انتقال در فوتبال اروپا بســیار پر 
ســر و صدا بود. در حالی که همه نگاه ها به داوید دخیا 
دروازه بان تیم منچستر یونایتد بود و از عصر امروز خبر 
غیررسمی توافق بین دو باشگاه منچستر یونایتد و رئال 
مادرید بر سر انتقال وی منتشر شده بود دو ستاره دیگر 
یونایتد راهی بوندس لیگا شدند. خاویر هرناندز ملقب 
به چیچاریتو که فصل قبل به طور قرضی از منچستر 
یونایتد راهی رئال مادرید شده بود سر از تیم بایر لورکوزن 
در آورد و تا ســال ۲۰۱۸ به عضویت ایــن تیم در آمد. 
مبلغ این انتقال ۷میلیون پوند اعلام شده است. سایت 
کیکر نیز به مبلغ یازده میلیون یورویی برای این انتقال 
اشاره کرده است.عدنان یانوزای ستاره جوان و بلژیکی 
منچستر یونایتد که از سوی فن خال کمتر فرصت بازی 
پیدا کرده است نیز تصمیم به ترک اولدترافورد گرفت و 

راهی دورتموند شد. 

احسان در فراموشی
مشــت زن المپیکی ایران این روزها تمرینات خود را به ســختی و با تحمل فشارهای 
بســیار به صورت شــخصی پیگیری می کند. احسان روزبهانی که نخستین سهمیه 
المپیک ۲۰۱۶ را برای ایران به دست آورده است، از بی مهری های فدراسیون بوکس 
گله دارد. او که با حداقل امکانات و هزینه تمرینانش را پشت سر می گذارد، از احتمال 

عدم حضورش در مسابقات بوکس حرفه ای آیبا APB برای دفاع از کمربند 
قهرمانــی خود به دلیل همین بی توجهی ها خبــر می دهد. او درمورد 

وضعیــت خود گفت: در این مدت به هیچ تورنمنتی اعزام نشــده ام 
و گویا فدراسیون بوکس به کلی فراموشم کرده است. پس از کسب 
سهمیه المپیک نیز هیچ اتفاقی برایم رخ نداد و تغییری در وضعیتم 
به وجود نیامد. گویا در این میان مهم نیســت که ســهمیه المپیک 

۲۰۱۶ را کسب کرده ام. روزبهانی درمورد حمایت های کمیته 
کادمی ملی  ملی المپیک نیز گفت: کمیته  فقط برایم در آ

کادمی  المپیک یک اتاق گرفته است و تمریناتم را در آ
پیگیری می کنم. با این شــرایط و با عدم حمایت  

چشم انداز روشنی درمورد آینده ندارم.

بهترین بازیکن لیگ ایران در تیم سیزدهم بوندس لیگای دو
افول لژیونرهای ایرانی

ابهامــات مالی در باشــگاه پرســپولیس همچنــان رو به 
افزایش اســت و پس از برداشــت ۳ میلیــارد از صندوق 
حمایت از پیشکسوتان حالا طرحی راه افتاده که از مردم 
پول می گیرند اما معلوم نیســت کجا و به جیب چه کسی 

می رود! 
پس از اعلام شماره حســاب کمک های نقدی هواداران 
پرسپولیس به این باشگاه، سرو صدا های بسیاری ایجاد 
شــد، از کریم باقری و بازیکنان که دلخور شــدند و حرف 
از اعتصــاب زدنــد که بگذریم می رســیم بــه انتقادهای 
رســانه ها یی که در انتظار معرفی اسپانســر پرســپولیس 

بودند.
در واقع طرح هر هوادار یک اسپانســر با اقبال بازیکنانی 
که می گفتند صدقه نمی خواهیم وارد مرحله بدی شد و به 
صورت یک طرح انفعالی باقی ماند. نکته اما زمانی داغ تر 
شد که سرپرست باشگاه پرسپولیس این طرح را خود جوش 
معرفی کرد و مشخص شد که هیئت مدیره هم در جریان 

این طرح نبوده و آن را مصوب نکرده است.
با این وجــود امــا آن طرح همچنــان تبلیغ می شــود و 
برخی هم به حســاب مشــخص و اعلام شــده از سوی 
کانون هواداران پول واریز کرده اند در حالی که باشــگاه 
پرســپولیس رســما آن را تایید نکرده و عملا این طرح را 

باید متوقف شــده تلقی کرد. مهم تریــن بحث اما پس از 
اعلام سرپرست باشگاه مبنی بر خودجوش بودن بودن 
این طرح آن است که اگر این طرح مصوب هیئت مدیره 
باشــگاه نیست و خودجوش اســت چرا در سایت رسمی 
باشگاه پرســپولیس تبلیغ می شــود و مهم تر از آن اینکه 
این پول ها و کمک های هواداران پرسپولیس به حساب 

چه کسی واریز شده است؟
اگر طرح مصوبه باشگاه بود، صرف نظر از درستی یا اشتباه 
بودن آن مشخص بود که پول مستقیما به حساب باشگاه 
واریز می شــود اما حالا که این طرح مصوبه هیئت مدیره 
نیســت باید تاکید کرد عدم شــفافیت در صلاحیت، عدم 

بازرسی و عدم رسمی بودن آن پیش کشیده می شود.
ایــن در حالی اســت کــه کمک هــای مردمــی عملا به 

باشــگاه های دولتی چنــدان قانونی نیســت و در مقاطع 
بسیاری توســط وزارت ورزش و پیش از آن سازمان تربیت 

بدنی رد شده است.
طاهری سرپرست باشــگاه پرسپولیس باید مشخص کند 
که این کمک ها به حســاب چه کسی و یا چه کسانی واریز 
می شود و بدون مصوبه به کدامین دلیل در سایت باشگاه 

خبر و گزارش آن را منتشر کرده اند.
اصــلا آیا کســی می توانــد بــدون مصوبه هیئــت مدیره 
پرسپولیس شــماره حســاب اعلام کند و مردم هم به آن 
شماره حساب پول نقد واریز کنند؟ لازم است در این رابطه 
شفافیت صورت بپذیرد که اصالتا کانون هواداران که یک 
شرکت خصوصی»ngo«  است حق دارد مردم را به واریز 

پول به حساب خودش ترغیب کند؟
وزارت ورزش و جوانان که متولی باشگاه پرسپولیس است 
در ادامه ناکارآمدی هایش برای این باشگاه هنوز درمورد 
این طرح جدید اظهارنظری نکرده است. لابد توجیه آن ها 
این اســت که ما هیئت مدیره انتخاب کرده ایم و آن ها باید 
مشــکلات مالی را حل کنند. اما آیــا گرفتن پول از مردم و 
رفتن آن به جیب کســانی که به درســتی معرفی نشده اند 
و مشــخص نیست چه کســانی هســتند، راهی درست و 

منطقی است؟

پول هواداران پرسپولیس به جیب چه کسی می رود

ورزش


